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ÚVODNÍK 

Napiš nEco aktuálního 

pravili s úsmEvem. Není pochyb, první Uádky mají pojednávat o nEčem velmi 
novém, mají být zrcadlem nebývalého, zkrátka: a[ je to aktuální. 

Laskavý čtenáU nech[ vezme shovívavE na vEdomí, ţe vydávání našeho 
časopisu zatím nedosáhlo technické úrovnE pUedních svEtových deník]. 
D]sledkem je, ţe ĚzmínEný laskavý čtenáUě dostane tento sešit nejdUív čtrnáct 
dní poté, co Ěi velmi neobratnýě autor dopsal poslední tečku. Je jisté, ţe tEch 
čtrnáct dní bude nabito událostmi. O nEkterých je dnes tEţko vEdEt, jak 
doopravdy probEhnou, a moţná nastanou jiné, o kterých zatím nemáme 
tušení. ĚPromiOte – chcete-li – ctné vEštkynE a osvEdčení jasnovidci.ě JistEţe 
kupUíkladu bývaly doby, v nichţ se poroučelo vEtru, dešti. Taktéţ se druhdy 
pUinejmenším nEkolik mEsíc] dopUedu vEdElo, kdo z kandidát] Národní fronty 
obdrţí ve volbách devadesát devEt celých, devEt desetin procenta hlas]. 
TUeba za dva týdny uţ budou nEkteUí oslavovat návrat onEch jistot – vím já?  

PUibliţnE tak to mi to probíhalo hlavou v nEkolika klidných okamţicích pUi 
čekání, aţ odpoledne vpadnou do Blahoslavova domu dEti. Moţná celou 
minutu bylo krásné ticho – vlastnE nebylo to ticho. Ze zahrady bylo slyšet 
drozda a na zdi tiše cvakaly hodiny. Pravidelný zvuk, kterého si jinak nikdo 
nevšimne – nevtíravé, témEU nepostUehnutelné odmEUování vteUin, kaţdá je 
nová, kaţdá nahradí tu pUedchozí. A po ní pUijde další, ani ta tu ještE nebyla, 
projde a hned zas udElá místo jiné, zcela nové. 

Banalita? 

Moţná je to banalita. Moţná naopak človEk v tEchto uspEchaných týdnech 
aspoO nEkdy potUebuje tu minutu ve ztichlém prostoru. To začnete myslet na 
to, zda je opravdu čas našeho ţivota samozUejmost, která nestojí za zmínku. 

JistE, je to jenom tichý zvuk hodin, který na nEj upomíná, ještE nenápadnEjší 
neţ zpEv drozda, ze zahrady oznamujícího ostatním drozd]m, ţe nejpozdEji 
večer určitE zaprší. 

Uţ kdysi Augustin pUiznával, ţe v]bec není snadné Uíci, co to je, co nás 
ustavičnE obklopuje, a pUitom kaţdým okamţikem znovu nastává. 

Odkud se vzala nová vteUina, která je tu místo té staré? Jak to, ţe uplynulý 
okamţik uţ není, ale já ještE jsem? Jak to, ţe mám ještE i dnes bezpočtu 
nových okamţik], m]ţu se znovu setkávat s lidmi, čekat, ţe budeme mít 
nEjaký čas společnE – a v]bec: jak to, ţe je moţné ještE nEco čekat? 

Nebo se zkusme ptát odjinud. Je snad nEco aktuálnEjšího neţ to, ţe B]h 
pro nás ustavičnE obnovuje pUíleţitost k novému nadechnutí, novému 
pohledu, nové myšlence, nové vEtE – a nadto zve k nadEji budoucích vEcí? 

Zdá se mi dokonce, ţe právE to bude aktuální, aţ laskavý čtenáU dostane 
do rukou tento úvodník. Netuším, o čem se toho dne bude od rána povídat a 
psát nejčastEji. Naopak jsem si jist, ţe mezitím probEhne víc neţ jedna 

událost znepokojivá, nebo neš[astná, nebo smutná, fatální, zlá. Rád bych se 
té jistoty zbavil, ale zrovna to nejde. 
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Moţná se mi mezitím vytratí z pamEti ta nečekanE tichá minuta 
z kvEtnového odpoledne. UrčitE také uţ doopravdy skončí upršené a studené 

kvEtnové počasí. Letošní volební kampaO bude – chvála Pánu Bohu – za námi. 
A tak na začátku léta bude snazší dát si pUipomenout, ţe ještE budeme mít 
pUed sebou čas, jemuţ B]h dá dobrý obsah a smysl. JeštE bude co čekat. 

Jaroslav Vítek 

 

BYLO 

Jaký byl víkend skaut] s rodiči 7. – 9. kvEtna 2010 

 

Kdyţ vám dEti začnou odr]stat z batolecích let, dlouho neváhejte a pošlete je 
do 70. oddílu Junáka - tedy pUesnEji Uečeno do evangelického skautu se 
základnou na PellicovE ulici. OdmEnou vám hned pUíští rok bude nejen letní 
čas v BrnE bez dEtí, ale i kaţdoroční Blaţkov pro rodiče. Co vás tedy čeká? 
PUijedete na naše oblíbené stUedisko a mezi prvními instrukcemi zazní: 
„NepUejeme si, aby rodiče bEhem víkendu vstupovali do kuchynE." No, uznejte 
sami! Není krásnE na svEtE? Slibujeme, ţe to dodrţíme, ale nedá se to. Hned 
pUi první páteční seznamovací hUe ve stylu PEXESA, kterou mimochodem 
nEkteUí z nás obtíţnE chápali, se z kuchynE line tak neuvEUitelná v]nE, ţe 
nakukujeme, a to, co vidíme, pUedčí naše očekávání. Skauti pečou domácí 
chléb. A kdyţ uţ z]staneme u tohoto dosti významného bodu celého pobytu, 
nem]ţeme nezmínit alespoO dva jedince - Muchu a Škeblu, které jsme skoro 
za celý pobyt nevidEli. Výsledkem toho ale byly v sobotu na talíUi domácí 
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lívance a v nedEli – čekali byste knedlo vepUo zelo? Knedlíky nám nakládá 
pEtiletý klouček a náramnE nám chutná. Skauti jsou zaskočeni pUedchozím 
vytrvalým deštivým počasím a chtEjí nás ušetUit Ěmoţná bychom to ani 
nepUeţiliě. Ruší tedy pUipravenou hru v lese a pUichází - prý mírná - alternativa 

pod stUechou v jídelnE, hra Kufr, jak si ji m]ţete z minulých let vybavit 
z televizních obrazovek. Ale tady musíme Uíci, ţe sice v mnohém uţ jsme 
nepouţitelní rodiče, ale zde jsme se vyznamenali. Za vydatné pomoci našich 
nejmenších ratolestí jsme bravurnE pUedvedli pantomimu pUísloví „Mrtvý prd 
ví", píseO „Včelka Mája“, pUedvést beze slov Jana Tleskače, polojasno, kopání 
latríny na táboUe, sekvoj, bílou orchidej, sborové shromáţdEní či zlaté české 
ručičky - to jsme si skutečnE uţili. A den plynul v dalších blaţenostech, nebo[ 
kdyţ nás skauti propustili na zdravotní vycházku do Stráţku a tam nás čekala 
sklenice se zlatou tekutinou, tak jsme jim byli dosti vdEčni. NehledE na to, ţe 
v této dobE bylo pečlivE dohlíţeno na naše dEti, které se v]bec nenudily, a pUi 
našem návratu jsme mohli zkontrolovat mnoţství novE nasekaného a 
narovnaného dUeva. Setkání tUí generací probíhalo v sobotním večeru aţ do 
pozdního rána. Kv]li našim dEtem neuvádíme čas. Ale kdyţ zasedne za "kozí 
dech" OndUej MaOák a s ním začne hrát nEkolik kytar a bubn], tak dokud se 
zpívá, ještE se neumUelo Ěa dlouho pUes p]lnoc neumUeě. Co vlastnE tvoUí 
vzácnost tEchto chvil? Naše setkání, společná píseO, úsmEv, rozhovory, víra? 
Totéţ jsme proţili i v nedElním ranním shromáţdEní. Podobenství o dvou 
synech ĚMatouš 21,2Ř-31ě a o dvou haléUích ĚLukáš 21,1-4ě nám byla nejdUív 
názornE zahrána. Pak Janka pUečetla výklad od holandského theologa Nico ter 
Linden. Zdálo se, ţe uţ víc ani není tUeba - to kdyţ se ohlásil Zip, ţe k tomu 
má ještE svoje krátké poznámky. Jenţe ten jeho pUíspEvek byl chytrý a 
zároveO srozumitelný pro dEti. A nejen srozumitelný, ale i oslovující. To jsme 
zjistili aţ doma z rozhovoru s naším dvanáctiletým synem. Spojit ty tUi vEci 
dohromady, to často nedokáţou ani zkušení faráUi. Zip to s boţí pomocí 
zvládnul skvEle. 

Ţe je evangelický skaut otevUený pro všechny lidi, to dotvrzovala 
pUítomnost nových tváUí a moţnost navázání nových pUátelství. PUi společném 
posezení nám Divoch, který mEl celou tuto akci na starosti, dal moţnost 
nahlédnout, čeho všeho je potUeba pUi vedení jednoho z nejvEtších skautských 
oddíl] v BrnE. Je toho vskutku mnoho. A toho si my rodiče opravdu váţíme.   

Osvaldovi 

 

Tajný výlet v dubnu 2010 

JeštE týden pUed plánovaným termínem se zdálo, ţe nejvEtším problémem 
bude počasí. Nakonec však se celý den usmívalo sluníčko, které nás provázelo 
po celou cestu od nádraţí v Moravském KrumlovE na nádraţí v Ivančicích 
stejnE, jako nás témEU celou trasu vedla modrá značka. 

České dráhy naštEstí popel z islandské sopky v činnosti nikterak neovlivnil 
a tak jsme v Bránicích v pohodE pUestoupili na pUípoj do cíle. VEtšina 
účastník] stejnE jiţ dUíve dle drobných náznak] tušila, kam míUíme. Na stanici 
nás posílila další skupinka z Miroslavi, a tak jsme se mohli pUesunout k první 
zastávce, kapli sv. Floriána, odkud se ze stránE porostlé zakrslými kosatci 
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otvírá krásný výhled na celý Krumlov. Jenom ten komín kdyby uţ zbourali. 
První plánovanou soutEţ, týkající se Slovanské epopeje, nám zhatila zpráva, 
která se objevila na konci týdne, o plánovaném pUesunu obraz] do Prahy. 
Takţe zámek byl zaplaven turisty a nám nezbylo, neţ čas takto získaný vyuţít 
pro hry, odpočinek či občerstvení. NEkteUí pro hledání tvora, který vyhloubil 

esteticky velmi podaUené otvory do starého kaštanu, jehoţ pokácený kmen 
leţel na nádvoUí zámku.  

 

Následovala první část cesty podél Uíčky do vesnice, podle níţ nese 
Rokytná své jméno. TEsnE pUed ní se od pelotonu oddElila menší skupina 
vedená Igorem, která zamíUila k nejbliţší občerstvovací stanici. Zbylé dEti 
vzaly zavdEk dEtským hUištEm k dovádEní a my ostatní vyhUátým trávníkem u 
hradištE na ostrohu nad Uekou pro krátký odpočinek. Kousek za Rokytnou 
vyuţila Klárka palouček pro další hru dEtí a pEkným zpestUením byl 
i neplánovaný pUechod pUes Ueku na lanech pod dozorem zkušeného 
instruktora Petra Floriána. V hostinci v Budkovicích jsme dostihli uniknuvší 
skupinu a doplnili potUebné zásoby tekutin, vysušených bEhem pochodu 
jarním sluníčkem. 

Poté nás jiţ nutnost stihnout v Ivančicích vlak vedla dále podél vody bez 
zastávky témEU aţ do cíle. Místní znalost nám pomohla pUekonat nedostatky 
ve značení cesty po modré, a tak nám na nádraţí zbylo ještE trochu času na 
vyUešení hesla dne a rozdElení zaslouţených odmEn dEtem. A tak by mne 
jenom zajímalo, jak stihnul Petr dojít do Krumlova pro auto, aby byl na 
nádraţí nakonec dUív neţ my. 

J.“B.“M. 
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Polévkový den v Líšni 
Takový název mEla akce, kterou uspoUádala ve stUedu 2Ř. dubna StUední 
zdravotnická škola Evangelické akademie. ChtEla tak oslavit dokončení 
2. etapy oprav, týkající se nových oken a celé fasády na bývalé klášterní 
budovE, kterou uţívá jako nájemce od roku 2003. Mezi pozvanými hosty byl 
zástupce zUizovatele Ějímţ je Synodní rada naší církveě Mgr. Martin Čech, 
starosta mEstské části Brno-LíšeO, sestry Boromejky z Prahy a z Albrechtic u 
Krnova (mezi nimi 85-letá rodačka z LíšnE a bývala ţačka školyě, ale 
i potomek patrona a mecenáše školy Ing. Belcredi. 

Slavnost začala v 11 hod. bohosluţbami v místním katolickém kostele. 
Kázání Pavla Kašpara bylo oţiveno zpEvem školního hudebního krouţku za 
doprovodu OndUeje MaOáka a faráUky Romany Špačkové. Ta také moderovala 
celý program a v jeho rámci poprosila nEkteré z host] o krátký pUíspEvek. 
Posluchače velmi zaujal hned první Uečník, pan Belcredi, který popsal 
blahodárné p]sobení svého prastrýce, hrabEte Egberta Belcredi. Z jeho 
podnEtu postarat se o malé dEti a dospívající dívky tím, ţe poskytl selský 
statek s dvEma budovami, vzešla klášterní škola, které se ujaly sestry 

z Kongregace milosrdných sester Uádu sv. Karla Boromejského. V roce 1Ř63 
Ětento letopočet je i v nové fasádE nad hlavními vchodovými dveUmiě byla 
postavena nová školní budova a jako taková slouţí po opravách opEt. Z její 
historie, o níţ jsme se mohli víc dozvEdEt z informačních panel] v prostorách 
školy, vyplývá, ţe se významnE podílela na sociálním a kulturním ţivotE LíšnE. 
Nemajetné dEti dostávaly v prvních letech jejího vzniku polévku a často i další 
potraviny, které zajiš[ovala manţelka pana hrabEte. V dobE rozkvEtu 
navštEvovalo školu aţ 465 ţák], kteUí byli rozdEleni do šesti tUíd. Ve škole se 
dívky učily domácím pracím, hudbE, vaUení i šití Ěv dobE 1. svEtové války šily 
napU. odEvy pro vojákyě. Ve škole se téţ hrálo ochotnické divadlo a poUádaly 
hudební a tElovýchovné slavnosti. V období 2. svEtové války počet ţák] klesl, 
protoţe mnohé matky si nechávaly dEti doma jako pomocníky za nepUítomné 
otce. Škola slouţila téţ dočasnE jako vojenský lazaret. Velká zmEna nastala v 
roce 1949, kdy byla škola zestátnEna a sestry Boromejky vykázány do 
Albrechtic u Krnova. V dalších letech byla v budovE základní škola pro 1. - 
5. ročník, a to aţ do roku 1řřŘ, kdy pro špatný stav budovy byla škola 
zrušena a opuštEná budova chátrala. V roce 2002 jsme se o prázdné budovE 
dovEdEli na Evangelické akademii v BrnE na OpletalovE ulici, a to v situaci, 
kdy jsme pro rozvoj zdravotnické školy naléhavE potUebovali další prostory. 
Jako zázrakem se podaUilo sjednat pro obE strany vhodné podmínky 
pronájmu, kdy se z částky na pEt let dopUedu pUedplaceného nájmu podaUilo 
opravit budovu pro obnovení školního provozu k 1. záUí roku 2003. Starosta 
LíšnE ve svém proslovu vyjádUil radost nad současným stavem budovy a jejím 
vyuţitím a pUislíbil podporu i do budoucna. V podobném duchu mluvila 

i zástupkynE sester Boromejek. I kdyţ bylo kruté a zcela nezákonné, jak 
o budovu kdysi pUišly, bylo vidEt, ţe se jí ve škole líbí a pUeje jí zdárný vývoj. 
„Budova má sv]j ‚genius loci‘, ochranného ducha domu, a záleţí na všech, 
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kdo ji uţívají, zda je to dokáţe povznést a inspirovat k činEní dobra nebo zda 
ducha vypudí a zaplaší svou naprostou sobEstUedností. Dobré pokračování 
ve smysluplném díle pUinese škole i jejím uţivatel]m Boţí poţehnání. A za to 
se velmi pUimlouvám.“ ĚTo jsem se mimo jiné snažila Uíci ve svém krátkém 
proslovu současným student]m a vyučujícím coby bývalá Ueditelka školy.) 

Na závEr bohosluţeb zástupkynE Ueditelky O. Smutná pozvala pUítomné do 
prostor školy, kde si bylo moţno vybrat ze sedmi druh] výborných polévek a 
zákusk], ale také prohlédnout odborné učebny a poutavE zpracované panely 
s kopiemi zajímavých dokument] a fotografií. BEhem programu bylo 
nEkolikrát vzpomenuto na současnou paní Ueditelku, která, ač první iniciátorka 
nápadu uspoUádat polévkový den, se z d]vodu váţné nemoci nemohla oslavy 

zúčastnit.  
Za všechny pUítomné dEkuji všem, kdo se na pUípravE polévkového dne 

podíleli. Bude nám jej pUipomínat i keramická polévková miska s logem školy, 
kterou dostali pUítomní hosté jako dárek na rozloučenou.  

Co Uíci závErem? Všem vyučujícím i paní hospodáUce MartE Matulové pUeji 
dost zdraví a pedagogického optimizmu pUi náročném vedení současné 
mládeţe. 

Jana Slámová 

 

ČTYTIKRÁT Z BRNA 

Kazatelské stanice 

O kazatelské stanici sboru Brno I v RychmanovE ĚÚjezd u Brnaě bylo 
v Setkávání vícekrát. Pro úplnost jen dodejme, ţe p]vodnE patUila tato 
kazatelská stanice sboru v Nosislavi a po určitý čas byla dokonce 
samostatným sborem. Jiţ více neţ sto let zde stojí krásný kostel, k nEmuţ 
byla nedávno pUistavEna apsida, v které se skrývá hygienické zaUízení. 
Scházíme se kaţdou první a tUetí nedEli v mEsíci. Novinkou jsou nyní 
ekumenické bohosluţby, které konáme dvakrát do roka společnE s Církví 
československou husitskou, jejíţ kazatel Milan VostUel sem zajíţdí ze 
Slavkova. Rychmanovští nyní nemají zastoupení ve staršovstvu, ale je 
dohoda, ţe brnEnské staršovstvo ve vEci Rychmanova nic nerozhodne bez 
souhlasu místních bratUí a sester. ShromáţdEní se pravidelnE účastní také 
bratUi a sestry z nedalekých Šaratic, které v poslední dobE pUiváţíme autem. 
Problém je varhaník, kterého jiţ nEkolik let nahrazuje bratr faráU nebo nEkdo 
z brnEnských starších, kteUí sem vozí sestru faráUku. 

jg 

 

Kazatelské stanice sboru Brno II mEly pUed p]lstoletím slouţit 
i k setkávání člen] v „okrajových“ částech mEsta ĚKrálovo Pole, Tečkoviceě, 
v současnosti z]stala tato funkce zachována jen pro stanice na venkovE. 
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Maličké KUTIMSKÉ společenství nese d]sledky toho, ţe Brno je dobUe 
dostupné, a tak je pro nEkteré evangelíky z KuUimi i okolí zajímavEjší účastnit 
se dEní v BlahoslavovE domE, pUípadnE se pUidat k nEkterému z dalších 
brnEnských sbor] dle vlastní volby. PUesto se jednou mEsíčnE kromE prázdnin 
setkáváme pUi sluţbách Boţích také v KuUimi Ěkostelík CČSHě a pUítomných 
7 – 20 účastník] se shoduje na tom, ţe ta setkání bývají radostná a 
povzbudivá. 

Kazatelská stanice v TIŠNOVD má člen] více, a Brno je vzdálenEjší. Sluţby 
Boţí jsou zde tedy kaţdou nedEli a ve svátky, o letních prázdninách dvakrát 
do mEsíce. Ani tady nebývá účastník] mnoho Ě10 – 20ě, nEkteUí chodí velmi 

pravidelnE, jiní - také v závislosti na vEku, zdraví, vzdálenosti - spíše občas. 
Na jaUe a na podzim se daUí setkání v týdnu k biblickým hodinám. Mezi 
aktivitami člen] vyniká pUívEtivost a ochota ke sluţbE pro společenství, jiţ 
kazatelská stanice uţ Uadu let pUijímá od manţel] Justových. Pro činnost 
malého tišnovského společenství pUedstavují velikou oporu. 

-k 

 

Husovický sbor byl sám dlouho kazatelskou stanicí, samostatnost získal 
teprve po válce. Regulérní kazatelskou stanici nemá, to však neznamená, ţe 

by se kázalo jen na jednom místE. Kaţdý mEsíc se pravidelnE konají 
bohosluţby v DomE d]stojného stáUí v MalomEUicích a kaţdý mEsíc kromE 
prázdnin bohosluţby v klubu Desert. PUipočteme-li k tomu kázání na 
nešporách v Červeném kostele, kUty, pohUby, a zejména hojné svatby, 
zjistíme, ţe ač sbor kazatelskou stanici nemá, káţe se ve sboru hodnE. 
A protoţe má sbor faráUe jednoho a ne dva, musí se kazatel opravdu činit. 
Snad je to Bohu ke cti a lidem k uţitku... 

Šh 

 

Kazatelská stanice židenického sboru v Blansku má s okolím asi 150 
registrovaných člen], vEtšina patUí do stUední a starší generace, nicménE 
v loOském roce byli po delší dobE konfirmováni dva naši dospívající členové. 
Presbyterem zastupujícím naši kazatelskou stanici ve staršovstvu sboru je 
bratr Jan Blahoslav Vladík. Bohosluţby máme kaţdou nedEli ve 14 hod., 
pUičemţ čtvrtou nedEli v mEsíci káţe u nás kazatel Církve bratrské. 
ShromáţdEní se konají ve dUevEném kostelíku Církve československé 
husitské, coţ je starobylá stavba, pUenesená k nám v roce 1ř36 z tehdejší 
Podkarpatské Rusi. Pr]mErná účast na bohosluţbách je 1Ř bratUí a sester. 
KromE bohosluţeb se konají v Blansku ve stUedu v 1ř hod. biblické hodiny 
Ěscházíme se u rodiny Tomešových asi v počtu Řě. Donedávna se scházely 
k biblické hodinE dEti, které však uţ odrostly. Po prázdninách chceme začít 
biblické hodiny se skupinkou pUedškolák].   

Marek Fajman, náhradník staršovstva za Blansko 
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BIBLICKÉ ZAMYŠLENÍ 

Podobenství o ztracené ovci 
Mt 18, 10-14 

Jeţíšova slova vyznačují pravidla společenství jeho 
učedník], jemuţ on sám dává jméno "církev". Ta je 
určena jeho pUítomností. Kde je Jeţíš, UkUiţovaný a 
VzkUíšený, tam je církev. Jeţíšova pUítomnost se 
pUitom nedá vynutit rituály. Lze na ni jen očekávat 
a pUipomínat si jeho slib: "Kde jsou shromáţdEni 
dva nebo tUi ve jménu mém, tam jsem já uprostUed 
nich." Jeho pUítomnost je slíbena tEm, kteUí se sejdou v jeho jménu. Kdyţ je 
církev shromáţdEna v jeho jménu, odevzdává se mu jako svému Pánu a upíná 
se k nEmu svojí d]vErou; a tehdy, pUi pokorném slyšení zvEsti o nEm, On sám 
je pUítomen ve své moci. To je jeho společenství spásy, jeţ je nasmErováno k 
nEmu, které jej vyhlíţí a po nEm touţí.  

V kaţdém jiném společenství si lidé všímají tEch, kteUí nEco znamenají. 
Jeţíš však Uíká svému společenství: "mEjte se na pozoru, abyste nepohrdali 
ani jedním z tEchto maličkých." Jsou to ti nepatrní, v lidských očích 
bezvýznamní, k nimţ patUili jeho učedníci. A to má slyšet Církev, ţe Bohu jde 
právE o ty, které svEt pUehlíţí. "Jejich andElé v nebi jsou neustále v blízkosti 
mého nebeského Otce." Jako by tímto obrazem chtEl Jeţíš ukázat, jak je Pán 
B]h o tEch nepatrných neustále informován od svých andEl]. Jestliţe tedy 
andElé tEchto „nepatrných“ mají tak vysoké postavení pUed Bohem, pak musí 
téţ Církev projevovat odpovídající úctu v]či tEmto „nepatrným“. Jejich 
postavení je d]vodem toho, proč nemají být pUehlíţeni a nemá být jimi 
pohrdáno. Pohrdat jimi znamená dopouštEt se násilí v]či nebeskému svEtu. 
Spásonosná aktivita nebeského Otce je totiţ zamEUena na „nepatrné“. Boţí 
zájem se obrací ke kaţdému, i kdyby se jednalo o človEka sebemenšího 
významu. 

Moţná, ţe mohou ve svém ţivotE zabloudit jako ta ovce, kterou zachrání 
její pastýU. "PrávE tak je v]le vašeho nebeského Otce, aby nezahynul jediný 
z tEchto maličkých." V Církvi má tato Boţí v]le najít své naplnEní. Církev je 
svatá pUítomností Jeţíše Krista, ale je tvoUena lidmi. Církev tedy není ideální 
společnost, imunní v]či hUíchu. Kdyby tomu tak bylo, neučil by nás Pán Jeţíš 
prosbu o odpuštEní našich vin v Otčenáši. Pán Jeţíš však Církev tvoUí jako 
společenství bratrské a sesterské lásky, jemuţ pUece nem]ţe být lhostejné 
neštEstí druhého. A vzdalovat se od Boha je nejvEtším neštEstím. 

V človEku se prolíná to nejlepší s pr]mErností i s tím nejšpatnEjším, 
dUímají v nEm také ještE neprobuzené schopnosti, které vyplouvají na svEtlo, 
kdyţ človEk narazí na d]vody, proč vEUit a doufat v Pána Boha. To m]ţeme 
jedinE tehdy, kdyţ ve svém nitru pUekonáme tolik rozšíUené vEdomí 
neš[astnosti a zmaru; pak jsme s to v sobE objevit prameny své lepší 
budoucnosti i budoucnosti svEta. Jedná se o nesmírnE obtíţný úkol, ale 
pUekonáváním pUekáţek človEk roste a dotváUí sebe sama do podoby Boţí. 
Velikost úkolu tedy človEku zároveO ukazuje velikost jeho povolání, a to je 
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cosi nesmírnE radostného a pozitivního. Vţdy[ v nitru kaţdého z nás je vtištEn 
úţasný Boţí obraz.     

NadEje je hluboce zakoUenEna v lidském srdci. Kdo ztrácí nadEji, ztrácí 
i sv]j ţivot. Jsem tím, v co doufám, protoţe človEk sv]j ţivot naplOuje tím, oč 
usiluje. Kdyţ se človEk upíná k časným bezprostUedním nadEjím Ěrozum, 
vEdeckost, pokrok, technologie, politika, ideologie, zdravá výţiva, ale 
i horoskopy, hnutí new age, esoterika, okultismus …ě, zjistí, ţe mají jen malou 
nebo ţádnou schopnost naplnit jeho srdce a zachránit ho, proto klamné 
nadEje pUivádEjí človEka aţ k srázu rozčarování a zoufalství. Pravá nadEje je 
„chovat d]vEru v]či realitE“. NadEje není zamEUena pouze k posledním vEcem 
na konci čas], ale také k posledním vEcem pUítomným jiţ v tomto čase, 
k samotné hlubinE pUítomnosti, která díky Kristu pUímo spočívá na 
PUítomnosti, jíţ je Hospodin zástup]. NadEje se tak vtEluje do pUítomnosti, do 
čas], stejnE jako se do nEho vtElilo vEčné Slovo a stejnE jako do nEho 
vstoupilo Boţí království. Lidské dEjiny jsou prostoupeny dEjinami spásy, 
protoţe všechno je dar, všude a vţdy lze vzdávat díky za nesmírné dary 
milosti.  

Tedy i v našem kaţdodenním ţivotE kaţdý pUítomný okamţik spočívá na 
ustavičnE trvajícím Boţím Te@. Tak lze také vnímat Boha. Proto na základE 
tohoto nyní a vţdy hlubinnE pUítomného Boţího Te@ jsou dEjiny spásy 
pUítomnE a ţivE p]sobící. B]h vEnuje veškerou svou pozornost kaţdému 
učedníku. Jemu jde o jejich záchranu. 

Jeţíš]v učedník musí být jako Otec v nebesích, jednat podle jeho vzoru, tj. 
vzoru dobrého pastýUe, a tak se podílet na činnosti záchrany „zbloudilých“. 
Milosrdná Boţí láska kaţdého hledá, avšak nikoho nenutí. Boţí jednání je 
model pro kUes[any, aby mEli starostlivost a péči o toho, kdo „zbloudí“, jelikoţ 
se nachází v nebezpečí, ţe by mohl „zahynout“. To znamená v posledu mít 
k „zbloudilému“ lásku, kterou mEl k takovým lidem Boţí Syn.   

Však scházet se v jeho jménu znamená být proniknut jeho láskou, která je 
nad naše zkušenosti a pUedstavy. Kaţdý Jeţíš]v učedník má také nesmírnou 
hodnotu, protoţe je nositelem drahocenného vlastnictví, jímţ je víra v Pána 
Jeţíše Krista. Jeţíše, jenţ pUišel kaţdému z nás Uíci: „Neboj se, já tE miluji; 
v mých očích máš cenu; poj@, vykroč na cestu ţivota a staO se pastýUem, 
který bude druhým ukazovat, ţe je jim odpuštEno a ţe jsou milováni.“ Amen.   

    

MODLITBA 

VEčný Bože, vzdáváme Ti díky za Ježíše, za to, že jsi v nEm vstoupil do naší 
časnosti a že v nEm konáš své dílo spásy i dnes. Dej, a[ žijeme víru, nadEji a 
lásku jak ve vztahu k TobE, tak k sobE a bližnímu a ke svEtu. Amen.  

 

Autor pUedešlých dvou stránek, JiUí Ježdík, se narodil 21.4.1965 v Praze, kde 

také vyr]stal. V roce 1řŘ4 byl pokUtEn v ČCE. V letech 1řř0-1997 studoval na 

Evangelické teologické fakultE UK a na ţenevské teologické fakultE se 
zamEUením na etiku a pastýUskou péči o pacienty. Vedle toho v Ř0. a ř0. 
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letech vykonával Uadu zamEstnání: pracoval mimo jiné jako zdravotník 

v nemocnici, osobní asistent u handicapované dívky, noční hlídač v hotelu. 
V letech 2001-2007 p]sobil jako učitel kUes[anství a kUes[anské etiky na 
Evangelické akademii v Praze. Zajímá se o bibliodrama a duchovní 
doprovázení. Je ţenatý. Od roku 200Ř je faráUem ČCE v Písku. 
 

ROZHOVOR 

NejvEtší výstUednost vesmíru máme dennE pUed 
očima 

Jste knEz, spisovatel, vysokoškolský učitel, 
cestovatel… P]sobí všechny tyto aktivity 
v harmonii, nebo máte nEkdy problém je sladit? 

Všechny aktivity p]sobí v harmonii, škatulkování je 
konstrukt lidské mysli. Aţ jednou zemUu, B]h se mE 
nebude ptát, proč jsem nebyl knEzem nebo 
spisovatelem nebo svatým Petrem – bude se ptát, 
proč jsem nebyl Markem Váchou. To je ta veliká 
otázka. Kéţ bych byl tím, kým mám být! 
A jak se vám s "harmonií" šíUe vašich aktivit žije 
v české církvi? Nebo je to také jen zavedená 
pUedstava, že aktivní a ne zrovna konformní 
knEz to má tEžší? 

Ţije se mi v církvi velmi dobUe, koneckonc] jsem venkovský faráU 
v pohraničí a jsem na moravsko-rakouském pomezí velmi spokojen, mám 
neuvEUitelné štEstí na pUátele. Není malých rolí. Jeana Vianneyho poslali do 
zapadlé vesničky v horách – a on udElal z Arsu duchovní centrum Francie! 
Co dnes bývá nejsilnEjší motivaci pro studium v knEžském semináUi? 

Nejsem B]h, abych vidEl do záhyb] lidské duše. Tiše vEUím, ţe dodnes je 
u vEtšiny nejsilnEjší motivací nadšení. 
Pobýval jste v AntarktidE, napsal jste o tom zajímavou knihu. Láká 
vás vracet se tam? 

OkamţitE bych se vrátil, a nadlouho. Antarktida je pUekrásná, je to jediné 
místo na svEtE, kde je pUíroda ještE mnohem silnEjší neţ človEk, jediné místo 
na svEtE, kde je ticho, kde človEk ještE nevystUelil na človEka, pUírodní 
minimalismus, skály, vzduch a led. Po jedné expedici jsem se potuloval 
v Chile po horách místního národního parku, všechno bylo moc hezké, ale 
pUíroda uţ byla zkrocená, za plotem, s ochranáUi milými a zdvoUilými, ale 
pUece jen s ochranáUi. Antarktida je divoká píseO, kde je človEk ponechán sám 
sobE, kde špatný zábEr pádlem m]ţe znamenat konec, ale kde se človEk na 
druhé stranE dotýká Boha mnohem intenzivnEji neţ zde. Moc rád bych ještE 
jednou slyšel volání antarktických velryb, táboUil mezi ledovci, vidEl ty 
k zešílení dlouhé západy slunce. Nedá se to popsat, je tUeba to proţít. 
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Není to pro knEze pUíliš adrenalinu? 

Nejsem to, čemu vy Uíkáte "knEz", jsem já! Nem]ţu pUece ţít v pUihrádce. 
Nech[ si okolí a r]zní další lidé myslí, co potUebují. 
Chci Uíci, nepocítil jste nEkdy, že by vás knEžský stav v nEčem – 

citech, emocích – omezoval? 

Jestli máte na mysli osamElost a rodinu – tak ano, v tomto mE knEţský 
stav určitE omezuje. Na druhé stranE jsem si jej zvolil dobrovolnE, takţe 
mám, co jsem chtEl. Pravda, v den svEcení človEk není schopen odhadnout, 
jací bEsi na nEj v dálce čekají. 
Co je – nebo mElo by být – cílem lidského života? 

No to je otázka, se kterou si lidstvo láme hlavu od té doby, co jsme začali 
chodit po afrických lesostepích! Jeden z pokus] o odpovE@ nabízí kniha 
Kazatel, nejskeptičtEjší kniha Bible. Její hlavní protagonista prochází 
s neklidem zemí a hledá cokoli, co by jej mohlo uspokojit a nenechá se 
nikterak omezovat morálkou nebo desaterem. Obklopí se majetkem a doufá, 
ţe mu to pUinese štEstí, pak testuje alkohol, sex, zábavu, peníze, poté 
vzdElání a práci. Pak zkouší vytvoUit nEco, co by jej pUečkalo – domy, sbírky 
umEní, dEti. Na závEr pUichází k poznání, ţe i mládí, zdraví a krása mu 
protečou mezi prsty. Celé své hledání začíná známou vEtou "marnost nad 
marnost, všechno je marnost" – a ke zdEšení čtenáU] touto vEtou své hledání 
také končí. O cokoli v ţivotE usilujeme, to vše jiţ Kazatel má a trochu ironicky 
se nám dívá do očí. 
Je tedy d]ležitEjší než cíl hledání smyslu? Vy jej nacházíte? 

To Kohelet neUíká, jen konstatuje, ţe na Zemi smysl nenašel. V závEru 
knihy nedává Uešení, nehlásá konečnou pravdu, neUíká, jak to je. Tím 
odpovídám na vaši otázku, Kazatel je mi nejbliţší postavou v Bibli. 
Ptají se vás lidé, kdy bude konec svEta? 

Neptají, spíše mi konec svEta oznamují. Posledním hitem je datum 
21. prosince 2012. Navrhuji si vše pečlivE zapamatovat a 22. prosince 2012 
ráno z toho pro sebe vyvodit poučení o d]vEryhodnosti všech pUíštích 
ohlašovatel] konc] svEta. 

Nakolik je v dnešním svEtE víra záležitostí osobní a v kterých 
oblastech m]že zasáhnout do obecného dEní? 

Protestantismus chápe víru velmi osobnE, ve smyslu já a B]h. Katolicismus 
ponEkud šíUeji, my a B]h, či společnost a B]h; snaţí se posvEtit všechny 
aspekty ţivota, jídlo, pití, práci, odpočinek, politiku, lásku a válku. Religio je v 
této perspektivE vzduch, který dýcháme, zp]sob, kterým jsme na svEtE. 
"Protestantská" jsou ta náboţenství, která se zamEUují na jednotlivce a jeho 
pUímý vztah k Bohu, jeho osobní víru a spásu. V současné pluralitní 
společnosti dochází nepochybnE k "protestantizaci" všech náboţenství včetnE 
katolického. 
Rozmýšlíte nEkdy, pozorujete-li osobnosti veUejnE činné, zda svým 
konáním svEdčí o své víUe? 
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PUedevším svEdčí o morálním kolapsu společnosti. Pravda a leţ se staly 
akceptovatelnými alternativami, jak se kdy která hodí. 
Podle čeho se katolický knEz rozhoduje, kterou politickou stranu bude 
volit? 

Obecná pravda je, ţe pUed kaţdými volbami vţdycky jedna strana chybí – 

ta, kterou bych chtEl volit. Snad to bude pochopeno dobUe, kdyţ vzpomenu 
kamaráda Artuše, který si dá vţdy pUed volební místností dva panáky a pak 
"to tam jde hodit". DUív by se to mohlo Uíkat jako vtip, u letošních voleb uţ to 
nebude ani tak vtipné, jako nutné. 
VEUíte v zázraky? 

VEUím. V zázraky ve smyslu onEch neuvEUitelných náhod, či chcete-li 

"náhod", které občas potkají vEtšinu z nás. Ale vEUím i v zázraky, pUi nichţ 
dojde k prudkému vpádu numinózna do našeho svEta – jako je novozákonní 
záţitek svatého Pavla na cestE do Damašku nebo Lazar odcházející z hrobu. 
Tohle nebyly ony jemné náhody, nýbrţ vichr. Velmi poučným dokumentem ze 
současnosti je v tomto kontextu film Ivetka a hora. Tečeno naším moderním 
jazykem, vEUím v zázraky ve smyslu výrazného porušení stávajících pravidel 

pUírodovEdecké hry. Ten nejvEtší zázrak ostatnE máme všichni pUed očima. 
Kdybychom ve zrychleném videu sledovali dEjiny ZemE, pUed pouhými čtyUmi 
miliardami let byla naše planeta svítící ţhavé tEleso – a dnes jsme zde my. 

Myslím, ţe tu nejvEtší neuvEUitelnou výstUednost vesmíru máme dennE pUed 
očima. 
Je možné v tomto procesu najít Boha? 

O co tu jde, je zahlédnout dEjiny planety ZemE bez všech ideologií, -ism] a 
interpretací – jako dítE nebo jako udivený mimozemš[an na dovolené. 
Nehledat v evoluční biologii a fylogenetice munici ani pro víru, ani pro 
ateismus. A[ jsme vEUící nebo ateisté, zorganizování se hmoty do první ţivé 
buOky, evoluce ţivota a konečnE vznik pUemýšlivých a milujících bytostí 
z hlíny této zemE by nás mEly neustále uvádEt v neklid, v úţas, v určitou 
nervozitu. 

A jak v souvislosti s tímto chápat schopnost človEka nejen destruovat 
sebe coby druh, ale i základní prvky (vodu, vzduch), díky nimž je 
schopen existovat? 

VEUím, ţe človEk nem]ţe ţít v míru s pUírodou, pokud neţije v míru sám se 
sebou. My chápeme morálku jako privátní vEc, soukromou volbu. Ţidé vEdEli, 
ţe se sociální hUích promítá i do pUírody, ţe zemE kUičí, ţe kv]li hUíchu 
Izraelit] chUadne vinná réva, a dokonce ryby v moUi umírají! Megalomanské 
stavby komunismu, hnEdouhelné povrchové doly nebo Novomolýnské nádrţe 
u nás pod Pálavou jsou určitým zrcadlem svých budovatel], obrazem nás 
samých, kUičící zemí. 
PUednášíte etiku na lékaUské fakultE. Vnímáte pUenositelnost etických 
zásad do praxe? 

Je asi marná snaha pokoušet se plavat proti proudu: naši studenti 
pUicházejí na fakulty jiţ vybaveni étosem své výchovy a je iluzorní se 
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domnívat, ţe kurz etiky z nich udElá etické bytosti. Jedním dechem k tomu 
chci dodat, ţe vEtšina našich student] pUichází na fakultu s velikým nadšením 
a citlivým svEdomím. V semináUích z etiky povaţuji za velmi d]leţité, aby 
určité otázky byly poloţeny a názory pUedstaveny.  
Jaké ambice máte jako autor knih? Poučit, zanechat svEdectví svého 
názoru, uvést se jako vzdElanec…? 

Ale kdepak! Tony de Mello na to má krásný postUeh, se kterým se naprosto 
ztotoţOuji: Do dvaceti let pro mE bylo velmi d]leţité, co si o mnE okolí myslí; 
od dvaceti do tUiceti mi to bylo úplnE jedno; po čtyUicítce jsem pochopil, ţe si 
o mnE nikdo nemyslí nic... 
Znáte prostUedí velkomEsta, akademické p]dy i venkova. Existuje 
rozdíl mezi moravskou a českou zbožností? 

Nejde generalizovat. Na jiţní MoravE je moţná víra více instinktivní, 
intuitivní, více spojená s pUírodou, snad více slovanská. V Praze se vEci 
promýšlejí krok za krokem, víra je více intelektuální, rozumová, 
odargumentovatelná. Obojí má své veliké výhody.  
P]sobíte pozitivnE. Ale jak prožíváte a Uešíte svoji "temnou noc", 
pochybnosti, kritické výhrady v]či okolí? 

Myslím, ţe "temná noc" se nedá Uešit, je tUeba ji proţít, jít skrze ni, jakkoli 
je to dEsuplné. V určitém momentu človEk odmítne ţivot jen jako co 

nejpUíjemnEjší čekání na smrt. Jídlo, filmy a nakupování pUestávají stačit k 
pocitu štEstí, ale vpUedu není nic vidEt – poutník se ocitá v mrazivém a 
tmavém vzduchoprázdnu. Hluk svEta odeznEl, ale píseO ještE není slyšet. A 
B]h jako obvykle mlčí. Teprve mnohem pozdEji se zablýskne na konci tunelu 
svEtlo. Ale o tom se nedá mluvit tak, jak o tom mluvím te@, ve smyslu popisu, 
jakéhosi pUíbalového letáku nebo návodu k pouţití; je tUeba si tím projít. Chci 
Uíct, ţe krize je šance. 

Otázky kladla Milena M. Marešová, literární kritička a publicistka 

 

Marek Vácha, narozený r. 1ř66 v BrnE, je Uímskokatolický knEz, 
pUírodovEdec, pedagog a spisovatel. Absolvoval obor molekulární biologie a 
genetika, v Olomouci a v Bruselu vystudoval teologii. V letech 1997 a 2000 se 

s polárníkem Jaroslavem Pavlíčkem účastnil výprav na Antarktidu. V roce 
2002 ţil šest mEsíc] v trapistickém klášteUe Sept-Fons ve Francii. Uţívá 
skautskou pUezdívku "Orko" Ězkratka slov "Orlí oko"ě. Je administrátorem 
farnosti v Lechovicích u Znojma, kaplanem Tímskokatolické akademické 
farnosti pUi kostele NejsvEtEjšího Salvátora v Praze a pUednostou Ústavu 
lékaUské etiky na 3. lékaUské fakultE Univerzity Karlovy. Specializuje se na 
otázky evoluční biologie, lékaUské a environmentální etiky. Mimo desítek 
odborných a populárnE naučných článk] je autorem knih: Tančící skály 
Ě2003ě, Šestá cesta Ě2004ě, Návrat ke stromu ţivota Ě2005ě, Poslední zemE 
Ě2007ě, Místo, na nEmţ stojíš, je posvátná zemE Ě200Řě, Probouzení Ě200řě. 
Má svoje internerové stránky: www.orko.cz 

pUevzato z internetu, idnes.cz 
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OSOBNÍ SVDDECTVÍ 

Modlitba zpEvem 

„Chvalte Hospodina, všechny národy, všichni lidé, chvalte ho zpEvem, nebo[ 
se nad námi mohutnE klene jeho milosrdenství. Hospodinova vErnost je 
vEčná! Haleluja.“ Ž 117 

„Teprv když jsem vstoupil do svatynE Boží, pochopil jsem… MnE však v Boží 
blízkosti je dobUe, v Panovníku Hospodinu mám své útočištE, proto vyprávím 
o všech tvých činech.“  Ž 73 

 

Jak chválíte Hospodina? Jak pUicházíte do jeho blízkosti? JistE je mnoho cest; 
pro mE je tou cestou píseO. PísnE mnou hýbají od dEtství. Kdysi to byly 
písničky u táboráku s turistickým oddílem, pozdEji mládeţnické z Nové písnE 
či Svítáku, ještE o fous pozdEji první chválící – na brigádE či pobytu s jinou 
mládeţí. Tyto uţ mEly velmi blízko k modlitbE a byly mi velmi vzácné. 

Novou kapitolou je setkání s písnEmi z Taizé. Kdo tam byl, ví, ţe celý 
pobyt, kaţdý den je prodchnut písní, jako by to byla poUád táţ, ale na mnoho 
slov a melodií… táţ píseO o dobrém, velikém Bohu, který slyší, sklání se, 
naplOuje pokojem a radostí, Bohu, který je mocný, Pán a Král nade vším 
stvoUením i kaţdým človEkem, který mE zná, čeká na mE, má radost, kdyţ k 
nEmu pUicházím. PísnE v Taizé znEjí mnoha hlasy, jazyky, jsou to mohutné 
chvály sjednocující nejrozmanitEjší lidičky – a ţe jich tam bývá pohromadE 
i nEkolik tisíc. Co se mi na nich však tolik líbí je to, ţe z]stávají mocné, i kdyţ 
je človEk zpívá sám nebo v krouţku deseti, patnácti lidí. B]h je tam blízko. 
Nevidím ho, ale jistE cítím. Zvláštností tEchto písní je jejich mnohačetné 
opakování. Kdo na to není zvyklý, Uekne si tUeba: proč to mám poUád 
opakovat, vţdy[ uţ to zpíváme po páté, kdy uţ to skončí? Jenţe to je na nich 
právE to krásné, ţe kdyţ to človEk zpívá po páté, začne mu ten zpívaný text 
teprve docházet – tedy alespoO u mE to tak je. A kdyţ mi to dojde z hlavy níţ, 
aţ do srdce, tak to mohu i proţít a radovat se a ţasnout nad velikým Bohem, 
nad jeho nepochopitelnou milostí i blízkostí… a to pak uţ moc nezpívám, 
protoţe brečím. Ale i tak m]ţu poslouchat, jak zpívají jiní a nechat se nést 
jejich zpEvem a časem se zase pUidám a jsem moc ráda, ţe se ta jedna píseO 
ještE poUád zpívá, protoţe te@ to zpívá cosi ve mnE – to se nedá popsat, to 
jde jen proţít. 

Od tEchto písní je uţ jen kr]ček k tichu. To je zvláštní dar. NEkteré písnE 
jako by byly dveUmi k tichu. Mlčení mi moc nejde. Tedy, ne ţe bych 
nedokázala mít zavUenou pusu, ale takové to ticho i uvnitU. A právE kdyţ mi to 
vevnitU moc kecá a chci to ztišit, zpívám. PíseO mE novE nasmEruje, dá mi 
nadhled nad současnou situací, tak nEjak mE srovná – tedy ne píseO sama, 
ale její Autor Ěs velkým Aě. NEjak s tím souvisí Uád. V mé hlavE často moc Uád 
ani poUádek není, ale v písni je mnohé dané: slova, rytmus, melodie. Je to 
jako kdyby mE nEkdo vzal za ruku. ĚChodíte rádi za ruku? Tedy myslím jako 
ti, kdo se nechávají vést, ne ti, kteUí mají druhé na starosti a musí dávat 
pozor na cestu, auta, kUiţovatky…ě Vede-li mE nEkdo za ruku, vEUím mu, 
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uvolním se, nevnímám cestu, d]leţitý je smEr a cíl. PíseO vedená Duchem má 
moc dovést mE k dobrému cíli, ani nevím, jak a kudy. Nemusím rozumEt 
všemu. Stačí, vEUím-li Autorovi. 

A jsou i písnE, které mE zvednou ze ţidle nebo skloní na kolena. PUi 
takových jsem nejradEji, kdyţ kolem sebe ani nikoho neznám a nemusím 
Uešit, co si o mnE nEkdo pomyslí. VlastnE, bu@ a[ nikoho neznám nebo znám 
tak dobUe, ţe to opEt neUeším. Jde o písnE, jejichţ texty vycházejí z Písma 
nebo z lidské zkušenosti hledání Boha, pUicházení k nEmu, odevzdávání se do 
jeho rukou. Chvály jsou opravdu radostné, prosby upUímné, je tu čas a místo 
k otevUení i pUijímání. Je jistE mnoho zp]sob], kterými B]h–Duch pUichází, ale 
vím, ţe jedním z nich je píseO. NEkolik takových jsem zaţila pUi chválách 
u komunity Emmanuel. 

Moje maminka mEla ráda písnE z našeho kostelového zpEvníku a dodatku 
k nEmu. Zvláš[ Komenského písnE ji hodnE oslovovaly. Vím, ţe i tam je 
mnoho k objevení a tyto poklady na mE ještE čekají. Jsem Pánu Bohu vdEčná, 
ţe mi v kaţdý čas dává i skrze písnE chléb vezdejší.  

V poslední dobE mám pUíleţitost objevovat ještE další rozmEr či moc písnE. 
Jde o chvíle, kdy se chci za nEjakého človEka či situaci modlit, pUimlouvat. 
Ano, myslím na nEj, prosím o Boţí pUítomnost, vedení… ale po chvilce cítím, 
ţe bych chtEla v modlitbE pokračovat, ale znovu Pánu opakovat své prosby, 
kdyţ On v té situaci je, On ji má ve své ruce a ví nejlíp, co je dobré… pUipadá 
mi nesprávné dál mlet svou. A tu je píseO. Slova, která nEkdy znEjí obecnE, 
mají nový význam, najednou jsou velmi ţivá – a svEte div se – jsou to často 
slova chval, dík], d]vEry. Nyní tedy trávím čas v modlitbE, v myšlenkách 
pUedkládám potUebného človEka, ale nejsou to uţ moje slova: Boţe, dej a[…, 
po kterých ve mnE stejnE často z]stává napEtí a nejistota. Kdyţ Boha 
chválím, proţívám, ţe On je Pánem té situace, On je nad tím, Jemu to mohu 
cele svEUit – nejistoty, obavy, strachy. Po takové modlitbE smím mít darovaný 
pohled na celou situaci, mohu ţít dál s d]vErou, v radosti. Mám pocit, ţe tak 
nEjak m]ţe vypadat ona neustálá modlitba, která je mi bEţnE tak 
neuchopitelná. 

V jedné písni se zpívá: „Svou ruku do dlaní silnEjších, neţ je mé doufání, já 
vloţím s dechem posledním…“ Chvála Bohu, mohu do Jeho dlanE vkládat ruku 
svou i jiných kdykoli. Bohu díky! 

Iva Oukropcová 

 

ŽILI MEZI NÁMI 

Doc. MUDr. Svatopluk Doležel, 1921 -1996 

Curriculum vitae: Svatopluk Doležel se narodil 26. listopadu 1921 

v ProstEjovE. Jeho otec byl ruským legionáUem. Vyr]stal v prvorepublikovém 
vlasteneckém a sokolském prostUedí, maminka, strýc a teta byli náčelníky 
Sokola. Vystudoval klasické gymnázium v ProstEjovE. Jeho spolužák Luboš 
Hána (pozdEjší faráU ČCE) ho pUivedl do evangelického sboru v ProstEjovE, 
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kde tehdy p]sobil senior Emil Stehlík. Pod jeho vlivem se nechal v dospElém 
vEku pokUtít a stal se členem prostEjovského sboru, pozdEji tam pUistoupili 
i oba rodiče. Po válce vystudoval medicínu (1945-1949) na LékaUské fakultE 
Masarykovy univerzity a nastoupil jako asistent do Anatomického ústavu, 
který vedl profesor Žlábek. Zde p]sobil 12 let, než byl propuštEn, ponEvadž 
byly obavy z jeho špatného ideologického vlivu na studenty. Dva roky 
pracoval jako sekundáU v patologicko-anatomickém ústavu lékaUské fakulty a 
odtud odešel do Bratislavy (1963-1986), kde byl zamEstnancem Ústavu 
normální a patologické fyziologie Slovenské akademie vEd. Do Bratislavy však 
nemusel dojíždEt, ponEvadž se v BrnE podaUilo zUídit detašované pracovištE 
v Ústavu patologické fyziologie lékaUské fakulty. Odtud jako vedoucí vEdecký 
pracovník odešel do d]chodu. V roce 1990, kdy pominuly ideologické 
pUekážky, se habilitoval a až do své smrti 23. Uíjna 1996 pak p]sobil jako 
docent v Ústavu patologické fyziologie Masarykovy univerzity.   

MEl tUi dEti, ale prostUední syn v roce 1966 zemUel na vrozenou srdeční 
vadu. Sám byl kUehkého zdraví a od 32 let, kdy onemocnEl dEtskou obrnou, 
bojoval s jejími následky. Ve vyšším vEku se pak pUidružilo tEžké astma. MEl 
však radostnou povahu, s níž pUekonával všechny životní obtíže. KromE jeho 
práce, která mu byla koníčkem (struktura a inervace ledvin, cév a srdce) byl 
velkým znalcem historie a i v jiných oborech mEl encyklopedické znalosti. Byl 
aktivním členem Českobratrské církve evangelické, členem staršovstva, 
pozdEji byl zvolen kurátorem sboru Brno I a seniorátním kurátorem. 

 

Bratr Dr. Svatopluk Doleţel uţ v mládí 
pUemýšlel o zakotvení a smyslu ţivota. Pod 

pastýUským vedením br. faráUe a seniora 
Emila Stehlíka pUistoupil k Českobratrské 
církvi evangelické, v níţ nehodlal být jen 
trpným členem. V dobE brnEnských 
vysokoškolských studií pracoval ve spolku 
moravských evangelických student] 
Ţerotín a v Akademické YMCA. V r. 1951 se 

oţenil s PhDr. VErou Michalovou, která mu 
vţdy byla oporou a vErnou pr]vodkyní na 
nelehké ţivotní cestE. 

V I. brnEnském sboru pUijal ochotnE 
členství ve staršovstvu a pozdEji volbu za 
kurátora. Za nEkolik let byl zvolen 
i kurátorem BrnEnského seniorátu. Svoje 
presbyterské i kurátorské úkoly v církvi 

vykonával s poctivou svEdomitostí a snahou o dorozumEní, ale také, kdyţ 
toho bylo potUebí, s ráznou rozhodností. Mnozí ve sboru i v seniorátE stále 
vdEčnE vzpomínají na jeho spolupráci a pUátelství. 

Ve svém vEdeckém bádání dosáhl mezinárodního uznání, kdyţ byl pUijat za 
člena New York Academy of Sciences. Čekala ho vyhlídka na místo profesora 
anatomie na lékaUské fakultE MU. PUi svém úsilí mEl stále na mysli mravní 
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odpovEdnost vEdecké práce i lékaUské praxe. To dokázal tím, ţe se v dobE 
totality nezUekl svého pUesvEdčení a své víry za cenu toho, ţe byl zbaven 
styku se studenty a musel se vzdát akademické kariéry. Zvláštním Uízením 
Boţím mohl však pracovat dále na oddEleném pracovišti patologické 
fyziologie. Svým mimoUádným nadáním, vEdeckou akribií a technickou 
dovedností pUispEl k novým poznatk]m v tomto oboru. Nadto byl pozorným 
rádcem a pUímluvcem všech, kdo se na nEj obraceli se svými bolestmi. PUitom 
zápasil po mnohá léta s vlastním postiţením, které dovedl i v tEţkých krizích 
pUemáhat a znova pokračovat ve svém díle. UvEdomovali jsme si na nEm, ţe 
i slabé srdce m]ţe být statečné. A tak svým dílem i ţivotem nám dal pUíklad 
vErného pracovníka v církvi a srdnatého človEka. Také d]kaz toho, ţe vEda a 
víra nemusí být v rozporu, ale naopak mohou společnE pUinášet mnohé 
poţehnání.  

Na konci svého ţivota se v nových pomErech dočkal bratr Doleţel uznání 
své vEdecké práce udElením docentury. ZemUel krátce pUed svými 
75. narozeninami dne 23. Uíjna 1řř6. Rozloučili jsme se s ním v pUeplnEné 
obUadní síni brnEnského krematoria kázáním na text L 24,2ř, jehoţ první část 
byla pUed 45 lety svatebním textem manţel] Doleţelových. Já sám s velikou 
vdEčností myslím na milého pUítele a vErného spolupracovníka, který mi 
mnoho pomáhal svými radami a povzbuzením. 

Jan Pokorný 

 

Moje vzpomínky na bratra Svatopluka Doleţela začínají v období 1ř43 - 1948, 

kdy jsme patUili – já od své konfirmace – do brnEnského Dorostu a Sva[a do 
starší generace ve Sdruţení. Pak pUišla pro mne léta studií, vikariátu v Praze, 
vojny a 15 let p]sobení v seniorátu Královéhradeckém. Do BrnEnského 
seniorátu jsem se vrátil na jaUe 1ř6ř, kdy mE zvolili za faráUe v Boskovicích. 
Sva[a mE pUi instalaci v záUí 1ř6ř pozdravil jako seniorátní kurátor. PozdEji 
ještE jednou pUijel jako seniorátní kurátor pUijmout slib nového staršovstva. 

Ale doopravdy jsme se poprvé osobnE setkali Ěa také utkaliě v mládeţi, pUi 
biblickém výkladu Jeţíšova podobenství o milosrdném SamaUanu ĚL 10,25-

37ě. Z biblického krouţku, který hrál u nEkterých z nás velkou roli v pUedehUe 
ke studiu bohosloví, mi utkvEla zásada vykládat bibli biblí ĚHelvetské vyznání 
II/1ě. HojnE jsme si proto mnozí pomáhali biblickou konkordancí a srovnávali 
navzájem místa podobná i nepodobná*. Veden touto metodou pUibral jsem 
k dotyčnému výkladu Jeţíšova podobenství verš z proroka Ozeáše a ztotoţnil 
„lotry“ s „rotou knEţstva“ ĚOz 6,řě. Diskuse se vedla nad otázkou, kdo jsou 
oni „léstai“, lotUi. Podstatná otázka „Kdo je m]j bliţní?“ z]stala stranou. Sva[a 

vášnivE odporoval, ale pUitom nechybEl jeho typický úsmEv. Spojení Ozeáše s 
evangeliem se mu jevilo jako nEco nemoţného. 

Po tUiceti letech jsme začali spolu sedávat na poradách seniorátního výboru 
– já jako novopečený senior, Sva[a jako odcházející seniorátní kurátor, nyní 
ve funkci 2. náhradníka. Do jednání nezasahoval. Zdáli jsme se mu asi dost 
energičtí i „moudUí“. Vzal si do péče sbory na VysočinE ĚOlešnici, Prosetín, 
Rovečné a Veselíě. Jezdil tam a na zasedáních zpravidla jako poslední v UadE 
referoval o tom, co pUi svých návštEvách vidEl a zaţil. 
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Sva[a byl výzkumník. TElem i duší. PatUil do týmu prof. KoUístka, který 
tehdy Uešil otázku umElých orgán], pUedevším náhrady srdce. Do jedné 
sch]ze pUišel Sva[a radostnE naladEn a málem uţ od dveUí bujaUe volal: „Tele 
ţije!“ Experiment s pokusným zvíUetem se k radosti výzkumník] daUil a tele uţ 
kolikátý den i s umElým srdcem ţilo. Na jak dlouho, to jsme se uţ pozdEji 
nedovEdEli, ale toto vítEzné zvolání nám uvízlo v pamEti. 

Kdyţ pozdEji jeden z kazatel] v seniorátE poţádal seniorátní výbor o dva 
dny studijního volna v týdnu a pUál si být uvolOován z části svého pracovního 
úvazku, Sva[a to vlídnE, ale rozhodnE odmítl: „Kde myslíš, ţe u nás berou čas 
vEdečtí pracovníci? JedinE v noci. Na úkor svého volna. Rodiny. Zálib či 
pohodlí. Ţádný z nich není zproštEn nebo z části osvobozen od svých 
normálních pracovních povinností!“ VEc byla vyUešena. 

Svatopluk Doleţel miloval pUesnost v docházce. Pro opozdilce mEl humorné 
i káravé úsloví, pocházející patrnE ještE z doby Rakousko-Uherska: „Fünf 
Minuten vor der Zeit ist Soldatenpünktlichkeit.“ – Vojenská pUesnost podle 
toho znamenala, ţe pUijít včas rovná se pUijít o pEt minut dUíve. Sám Sva[a se 
také podle toho Uídil. 

Kdyţ se v roce 1řř6 rozhodovalo, zda mám jít či nejít na závaţnou operaci 
srdce, byl Svatopluk rozhodnE pro operaci, a to co nejdUíve. PovEdEl, ţe 
odklad m]ţe znamenat nevratnou plicní hypertenzi. Kdyţ jsem pak uléhal na 
operační st]l, nebyl jsem si jist, zda se svou pUátelskou pUímluvou u operatér] 
nezasazoval v m]j prospEch. Po operaci a rekonvalescenci jsem však uţ 
nemEl pUíleţitost se na to bratra Doleţela zeptat. K mému zármutku mezitím 
zemUel. 

Miroslav RozboUil 
 

 

ZE SBORU BRNO II 

Zpráva o činnosti kazatelské stanice v TišnovE 

V kazatelské stanici v TišnovE nemáme vlastní prostory, kde bychom se mohli 
scházet. Musíme proto vyuţívat pronajaté místnosti. BEhem minulých let jsme 
tato místa nEkolikrát mEnili. NEkterá byla pro bohosluţby d]stojná, jiná 
ménE. Nyní se scházíme k bohosluţbám v budovE Centra sociálních sluţeb, 
kde je kaple. Je to pUíjemné prostUedí a zveme Vás k návštEvE. 

Sluţby Boţí se konají pravidelnE, a to první a pátou nedEli v mEsíci ve 
13.45 hod., druhou, tUetí a čtvrtou nedEli v 10.30 hod. BratUi faráUi se pUi nich 
stUídají; v pUípadE zaneprázdnEní obou máme bohosluţby čtené – koná je 
sestra Hochmanová. S potEšením jsme pUijali ochotu sestry Floriánové 
doprovázet zpEv na elektronických varhanách. ĚViktorie Floriánová a její bratr 
Jonáš byli v roce 200Ř zde v BlahoslavovE domE konfirmováni.ě V jarních a 
podzimních mEsících se scházíme na biblické hodiny stUídavE v rodinách. 

O naší činnosti jsme informovali i v časopise „Tišnovské noviny“. Modlíme 
se za to, aby aktivita v naší kazatelské stanici pokračovala a oslovila další 
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bratry a sestry v TišnovE. ZávErem chceme podEkovat obEma kazatel]m za 
sluţbu, za to, ţe k nám pUijíţdEjí i za nepUíznivého počasí, a sestUe 
Hochmanové za zajištEní čtených sluţeb Boţích. 

 Pavel Just 

 

Zpráva byla pUedložena výročnímu sborovému shromáždEní dne 14. 3. 2010 

v BlahoslavovE domE. 
 

ZE SBORU BRNO-HUSOVICE 

Festival Husovický dvorek  
Má za sebou jedenáctý ročník. V nedEli 1Ř. dubna účinkoval Ví[a Marčík 
s pohádkou Šípková R]ţenka, dvorek byl plný, jak lze ostatnE vidEt 
i z dokumentu České televize. Ví[a je skutečný mistr, jeho pUedstavení jsou 
smEsí pUesvEdčivosti, pUimEUenosti, laskavosti a humoru. Divadlo Facka pak 

9. kvEtna rozehrálo pUíbEh dvou klaun], kteUí utekli z cirkusu, ale bez cirkusu 
nemohli být. Nápadité kousky potEšily jak dEti, tak dospElé. V nedEli 
16. kvEtna bohuţel pršelo a foukalo a celkovE byla zima, takţe divadlo Anička 
a letadýlko muselo hrát uvnitU pUed neobvykle slabou návštEvou, ale protoţe 
divadlo tvoUí dvE herečky z Divadla Husa na provázku, zvládly ponEkud 
nevdEčnou úlohu zcela bravurnE. Program letošního ročníku uzavUelo pak 
pUedstavení divadla DNO Oslík a v rámci Noci kostel] klaunérie Bilbo 
Compagnie. DEkujeme všem účinkujícím a tEšíme se znovu na shledanou.  

ŠtEpán Hájek 
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LIDÉ VE SBORU 

Brno I 

  1.6. Judita Hloţková 85 let 

  1.6. Marie Kučerová 88 let 

  2.6. Emílie Petrová 101 let 

  3.6. Jarmila Ehlová 85 let 

  4.6. Olga Lu[chová 76 let 

  6.6. Hana BUezková 60 let 

  6.6. Milan MEš[an 81 let 

10.6. Pavel Faltýsek 50 let 

10.6. Nela Zemniaková 20 let 

12.6. Jan Pospíšil 60 let 

13.6. Marie Skopalíková 90 let 

14.6. Pavel Mareš 50 let 

15.6. Lubomír Karásek 60 let 

17.6. Vilém Heller 82 let 

21.6. Petra Hudečková 20 let 

21.6. Milena Veselá 96 let 

22.6. Miluše Kleinová 83 let 

22.6. Libor MEš[an 50 let 

25.6. VEra Rybáková 85 let 

29.6. Sára Kyšová 10 let 

30.6. Jana Hájková 30 let 

30.6. Jaromír Šlapa 50 let 

 

 

PokUtEni byli: 
25.4. Maxim Šedivý, nar. 200ř 

 Martin Šedivý, nar. 200ř 

9.5. Zoe Zídková, nar. 200ř 

 MatEj Jan SklenáU, nar. 200ř 

 Simona Frömelová, nar. 200ř 

 Matyáš Blatný, nar. 2006 

DospElí:  Anna Pišová, Otakar Blaha 

 Petr Blatný, Jitka Ţidková 

 Marie Wittichová 

 

 

Oddáni byli: 
24.4. Martina Palková a Aleš KvEtoO 

22.5. Jitka Marková a Viktor Švub 

 

 

Rozloučili jsme se: 

14.5. Míla Sázavská, nar. 1ř21 

Brno II 

  1.6. Marta Kučerová 30 let 

  2.6. VojtEch Kompiš 84 let 

  3.6. Petr Pikna 78 let 

  4.6. Arnošt Bohatý 83 let 

  4.6. VEra Pejtová 81 let 

  5.6. Vlasta Havlíková 60 let 

  7.6. Jaroslav Rábek 80 let 

  7.6. R]ţena Svobodová 60 let 

  8.6. JindUiška Procházková 87 let 

  9.6. Petr Tkadleček 20 let 

10.6. R]ţena Rausová 80 let 

11.6. Ladislav  Hájek 78 let 

13.6. Ctirad Novák 79 let 

13.6. VEra Jandová 76 let 

19.6. Jarmila Budišová 60 let 

24.6. Ronald Marek 40 let 

25.6. Hana Tkadlečková 50 let 

 

 

PokUtEna byla 

9.5. Ester Kolbábková, nar. 200Ř 

 

Rozloučili jsme se 
12.5. VEra Svobodová, nar. 1ř37 
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CESTUJEME 

Izrael II. díl 
NejsilnEjším záţitkem z této oblasti byla pro nás autentická plavba po 
Galilejském jezeUe. Jezero i pohled z vody z]staly stejné jako v dobE Jeţíšova 
ţivota. PUi našem vstupu na lo@ byly silné vlny a pršelo, naše lo@ vyplula 
jediná. BEhem naší plavby se hladina utišila ĚMt Ř,23-27ě a kdyţ jsme 
vycházeli na pevninu, vysvitlo slunce. Boţí pUítomnost zde byla aţ témEU 
fyzicky cítit. Nás ale čekal Betlém s jeskyní Jeţíšova narození, nad kterou stojí 
bazilika Narození PánE. Na zemi je vyznačeno místo narození stUíbrnou 
hvEzdou. Nám se pUi vstupu dovnitU naskytl nečekaný pohled na vystrčená 
pozadí, vEtšinou klečících ţen, líbajících hvEzdu. Kamenná pouš[ nás dál vedla 
k Uecko-ortodoxnímu klášteru na HoUe pokušení, kde se mEl Jeţíš 40 dní postit 
a být tUikrát pokoušen satanem ĚMt 4,1-10ě. Venkovní ochoz kláštera má 
výhled do údolí Jordánu a na biblické Jericho. Po nEkolikahodinovém putování 
vyprahlou pouští, pUi pohledu na zelené kvetoucí mEsto u našich nohou, 

musela satanova nabídka „Toto všechno ti dám…“ znít neodolatelnE. Dalším 
místem našeho poznávání byl Jeruzalém. První zastávkou byla Olivová hora, 
kde je nEkolik kaplí na místech zmiOovaných v bibli. Na úpatí Getsemanské 
zahrady stojí monumentální stavba, Bazilika národ]. Vedle ní je oplocená 
skupina starých oliv, o nich se traduje, ţe pocházejí z Kristovy doby, a je to 
moţné. Odtud pohled na ţidovský hUbitov, nejstarší a nejvEtší na svEtE, 
opravdu svými bílými náhrobky pUipomíná „údolí suchých kostí“ ĚEz 37,1-14). 

Hora Sión se nEkdy ztotoţOuje s celým Jeruzalémem, leţí za mEstskou 
branou. Ţidé zde postavili památník Davidova hrobu. Na stejném místE se ve 
druhém podlaţí ukazuje i večeUadlo ĚMt 26,17-1řě, údajné místo poslední 
večeUe PánE a pak seslání Ducha svatého ĚSk 2. kap.ě. NynEjším centrem 
ţidovského náboţenského ţivota je Ze@ náUk], část podpErné zdi západní 
strany ţidovského chrámu. PUístup k ní je stUeţen, návštEvníci jsou 
kontrolování, zda nejsou ozbrojeni. Všichni muţi musí mít na hlavE pokrývku. 
V ţenské části bylo mnoho typ], byla tam jak mladičká Madona, tak i moţná 
Marie staUenka. V muţské části tančily skupinky okolo tóry a mávali kyticemi 
lulavu, ratolestmi, symbolizujícími človEka. Byl totiţ svátek stánk], 
pUipomínající Ţid]m čtyUicetiletou cestu poušti. Radostnou atmosféru pUenesli 
i na nás, nEkteUí pánové se pUidali k tančícím. Chrámový pahorek Ěhora Móriaě 
je základní místo Starého mEsta. Zde mEl být obEtován Izák ĚGn 22,2ě. Tento 
pahorek koupil Šalomoun pro stavbu chrámu. Nyní je to tUetí nejposvátnEjší 
místo islámu, odtud mEl Mohamed vstoupit do ráje. Stojí na nEm Skalní dóm 
s kopulí z plátkového zlata a mešitou Al Aksa. Komplex staveb je stUeţen, 
návštEvníci kontrolováni a ţeny nesmí dovnitU bez zahalení. Je ovšem moţné 
si vyp]jčit dlouhou sukni a velký šátek.      
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KUíţovou cestou Via Dolorosa jsme se vydali na Golgotu. Vede úzkými, 
mnohde krytými uličkami arabského bazaru. Na nEkterých domech jsou 
vyznačena tzv. zastavení KUíţové cesty. VidEli jsme poutníky, jak se tEmito 
uličkami proplétají s velkými dUevEnými kUíţi, které vlečou jako kdysi Pán 
Jeţíš aţ na Kalvárii. Chrám Boţího hrobu je nEkolikapatrová rozloţitá budova, 
kterou spravuje šest církví. Za vstupem do nEj je tzv. Kámen pomazání, kvádr 
z nar]ţovElého vápence, neustále vlhčený vonným olejem, který katoličtí 
vEUící s kamene stírají r]ţenci, obrázky či šátky. Zde mEl být poloţen Pán 
Jeţíš po sejmutí z kUíţe. Na Golgotu se jde po schodech nahoru, kde za 
obEtním stolem, který je nutno podlézt, je stUíbrným kruhem vyznačen otvor 

Kristova kUíţe. Do Kaple Boţího hrobu v pUízemí se vstupuje nízkými dveUmi 
v pUedklonu. V podzemí je za kryptou sv. Heleny kaple Nalezení kUíţe. 
Protestanté vEtšinou chodí na jinou Golgotu s jiným Boţím ĚSkalnímě hrobem, 
kde je jen pUíroda. Kde byla Golgota a jeskynE Kristova hrobu, dnes nedokáţe 
nikdo určit a není to pro nás ani d]leţité. Na závEr našeho zájezdu jsme 
cestou k Mrtvému moUi navštívili Kumrán s jeskynEmi, kde byly nalezeny 
svitky s částmi Starého zákona. Pak následovalo nejdramatičtEjší místo 
ţidovského národa, Masada. Je to pevnost, která kdysi zachránila Herodovi 
ţivot. Sem se po zničení Jeruzaléma Ěv roce 70ě uchýlilo asi sto ţidovských 
rodin. Po tUech letech obléhání spáchali hromadnou sebevraţdu, aby se 
nedostali Tíman]m do rukou. Dnes je Masada památníkem ţidovského 
odporu. Neţ jsme se osvEţili koupáním v Mrtvém moUi, míjeli jsme rozsáhlé 
solné plochy. Tam snad nEkde stála biblická mEsta Sodoma a Gomora 
(Gn 18. a 1ř. kap.ě. Pro nás by mEla být mementem. Šalom Izrael! 

PochopitelnE, vidEli jsme toho za dva týdny mnohem víc, ale to nechme 
dalším, kteUí se budou chtít se svými zkušenostmi také podElit. Všude na nás 
dýchala biblická atmosféra, ovšem naprostá vEtšina míst, která jsme vidEli, 
nebyla zcela autentická, tak uţ to bývá. Máme radost, ţe jsme se seznámili 
s novými pUáteli, tolerantními lidmi, kteUí rádi vyslechli pUi bohosluţbách 
kázání i evangelického kazatele. Vrátili jsme se dom] z Tel Avivu letadlem 
slovenských aerolinií a pak ještE následovalo zpracování mnoha pohlednic 
a fotografií, a tak jsme se ještE vraceli a vracíme ve vzpomínkách do 
Zaslíbené zemE i dnešního Izraele. 

Alena a JiUí Novákovi 
 

BUDE 

Červnové hudební nešpory  
Konají se v nedEli 6. června 2010 v 1ř.30 hodin v Červeném kostele v BrnE. 
Účinkují: Brno Brass Instruments. Na programu jsou skladby J. S. Bacha, G. 
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F. Händela, A. Vivaldiho a M. P. Musorgského. Biblické zamyšlení: Mgr. Olga 
Tydlitátová. Dobrovolné vstupné bude vEnováno o. s. Handicap – Brno. 

 

Americké jaro v Červeném kostele   
PUi dopoledních bohosluţbách 6. června v Červeném kostele zahrají téţ 
Američanky, paní Joan De Vee Dixon na varhany a Kristen Cooper na hoboj. 
PUijíţdEjí jako účastnice Hudebního festivalu Americké jaro. KromE toho, ţe 
krásnE hrají, coţ jsme mohli slyšet uţ vloni, jsou aktivními členkami 
Presbyterní církve v USA. Jejich vstUícnost a pUátelský pUístup se projevily i na 
finančním pUíspEvku na kostelní mUíţ a m]ţeme jej opEtovat v rozhovoru pUi 
kávE po bohosluţbách.  

 

Americké jaro v BlahoslavovE domE 

V rámci rozsáhlého festivalu Americké jaro 2010 vystoupí v BlahoslavovE 
domE duo Arthur Green Ěklavírě a Solomia Soroka Ěhousleě z Ann Arbor, 
Michigan. Koncert bude v LosovE sále ve čtvrtek 10. června. Začátek: 1ř.30. 
SrdečnE zveme!  

 

Kavárnička v červnu 

2. 6. Staronový pohled na Martina Luthera – profesor Miloš Dokulil 
9. 6. Koncert klavíristky Kornélie Marečkové – poslech z CD 

16.6. Promítání – bratr Jan Franc] 

23.6. Kdo byl Zinzendorf, poví nám sestra Libuše SobEslavská 

30.6. VyprávEní bratra faráUe Jana Pokorného 

 

Sborový den v BrnE – Židenicích 

Zveme na nedEli 20. června, kdy po bohosluţbách Ěcca v 10:30ě promluví 
psycholog Jeroným Klimeš na téma Biblický teocentrismus a dnešní 
egocentrismus. Mládeţe zahraje hru o Samsonovi. 
 

ZE STARŠOVSTVA 

Brno I 

Na začátku sch]ze pUedstavil bratr faráU staršovstvu pracovní verzi kázání 
doprovázeného volnE Uazenými fotografiemi, kterou pUipravuje pro Noc muzeí 
a Noc kostel]. Na základE usnesení sborového shromáţdEní bylo zakoupeno 
nové sborové auto Octavia kombi. Rozsáhlá diskuse byla kolem ankety, 
kterou pUipravila sestra Rybáriková. S vdEčností byly pUijaty skautské 
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bohosluţby a kUestní nedEle, pUi které byly pokUtEny 4 dEti a 5 dospElých. Na 
brigádE na BlaţkovE se udElalo mnoho práce, která bude ještE pokračovat. 
Sboru v Boskovicích jsme pUenechali staré ţidličky z dEtského klubu. Máme 
radost, ţe se podaUilo pUipravit a instalovat výstavu Neučiníš sobE rytiny, 
která bude celý kvEten a červen ke shlédnutí v Červeném kostele. Stavební 
komise zajistila opravu schod] Betlémského kostela a začala pUipravovat 
projekt na nový vjezd do areálu. Bude tUeba lépe odvEtrat sklepy na 
OpletalovE, kde vlhnou základové zdi. 

JiUí Gruber 

Brno II 

Na kvEtnové sch]zi staršovstvo dokončilo rozdElení svých člen] i náhradník] 
do komisí a pracovních skupin. Značnou část jednání bylo tUeba vEnovat 
záleţitostem sborových budov. Jsme rádi, ţe Blahoslav]v d]m pUi pohledu 
zvnEjšku opEt získává pUívEtivý vzhled, takţe se kolemjdoucí nezalekne, ale 
m]ţe se cítit pozván dovnitU. Opravy pr]čelní fasády jsou náročné a nákladné. 
S údivem a vdEčností pUijímáme to, ţe mnoho člen] sboru pokládá péči o 
dobrý stavební stav Blahoslavova domu za svou záleţitost a účinnE se podílí 
na úhradE vznikajících náklad]. – Vedle pUípravy opakované volby faráUe 
staršovstvo rovnEţ vEnovalo obzvláštní pozornost dlouhodobému výhledu na 
obsazení kazatelských míst ve sboru. – Neţ začne letní a prázdninové období, 
bude ještE zapotUebí pUipravit nEkolik sborových setkání a nEkolikrát ve sboru 
pUivítat sborové hosty z českého i cizojazyčného prostUedí. TEšíme se na nE.  

Jaroslav Vítek 

 

Brno - Židenice 

Staršovstvo s uspokojením zhodnotilo výsledek sborové brigády na úpravu 
zelenE a terénu v okolí kostela a modlitebny. Její pokračování bylo 
naplánováno na listopad, aţ bude moţné proUezávat dUeviny. Dále jsme byli 
informováni o pr]bEhu rekonstrukce suterénních místností na faUe pro potUeby 
mateUské miniškolky, jejíţ provoz by mEl začít koncem kvEtna. Výlet po 
tolerančních modlitebnách, který jsme chtEli uskutečnit v polovinE kvEtna, 
jsme pro malý zájem i z d]vodu časové zaneprázdnEnosti jejího hlavního 
organizátora Marka Fajmana pUesunuli na 2. 10. – Ze sborového programu 
pro následující týdny jsme zvláštní pozornost vEnovali pUípravE konfirmační 
zkoušky a následné konfirmační slavnosti Ě23. 5.ě, dále Noci kostel], jíţ se 
letos poprvé jako sbor účastníme Ě2Ř. 5.ě, a sborovému dni Ě20. 6.ě – 

V závErečné části sch]ze jsme vyhodnocovali anketu, která v našem sboru 
probíhala po nEkolik nedElí a jejímţ tématem byla otázka Jak často bychom 
mEli slavit VečeUi PánE?. Výsledkem ankety je zachování stávající praxe 
vysluhovat kaţdou 1. nedEli v mEsíci a o církevních svátcích. 

L. Švanda 


